
احتمال رد تفاهم در کنگره کم است
حمید بعیدی نژاد: کری برای لغو تحریم هواپیمایی قول داد

رییس تیم هیئت مذاکره کننده هســته ای که کمتــر تن به مصاحبه می دهد، 
در گفت و گویی به بیان جریان مذاکرات هســته ای پرداخته است، گرچه مثل 
همیشه از ذکر جزئیات جلوگیری می کند. حمید بعیدی نژاد مذاکرات هسته ای 
دو سال اخیر را بی ســابقه خوانده و گفته است:» ما آنچه که باعث شد تا پس از 
13 سال موضوع هسته ای به یک جمع بندی مشخص برسد را "ثبات قدم ایران 
و بی اثر ماندن سیاست فشــار، تهدید و تحریم می داند که طرف مقابل را به این 
قطعیت رســاند باید به مصالحه ای با ایران تن بدهد که در آن حقوق هسته ای 

ایران تامین شود.«

حسن روحانی، عامل موفقیت
دیپلمات ایرانی، تاکید بر این دارد » اگر کسی جز حسن روحانی در راس مذاکرات 
بود، نمی توانستیم به این شکل پیش رویم.« و اوج فشار در مذاکرات را، تیرماه 
93 مــی داند، همان موقع که مذاکرات پس از یک ســال تــاش، برای 7 ماه 
تمدید شد. حمید بعیدی نژاد در این خصوص می گوید:» این مذاکرات به لحاظ 
منافع ملی کشور ما مذاکراتی منحصر به فرد است که در تاریخ سیاسی معاصر 
کشورمان از نقاط عطف محسوب می شــود، البته این وضعیت برای 1+5 نیز 
وجود دارد. آمریکایی ها هیچ وقت در معرض مذاکراتی که ناچار شوند تا این حد 
به مواضع طرف مقابل تن دهند قرار نگرفته بودند. اصولا همیشــه آن ها بودند 
که پشت میز مذاکره شرایط و نتیجه را تعیین کرده اند، اما در مذاکرات هسته ای 
از مواضع سنتی و دیرینه خود پس از سه دهه کوتاه آمدند. شاید ما در ایران حفظ 
اعتبار شورای امنیت را چندان مهم تلقی نکنیم، اما واقعیت آن است که آن چه 
پنج عضو دائم شورای امنیت را به عنوان یک گروه کنار هم جمع کرده و به آن ها 
هویت داده است، موضوع حفظ اعتبار شورای امنیت است که به عنوان نهادی 
بین المللی مشخص شــده در منشــور ملل متحد متکفل حل و فصل مسائل 

مربوط به صلح و امنیت بین المللی است. بنابراین ما با جمعی مذاکره می کردیم 
که نه تنها منافع سیاسی، اقتصادی و ملی شان در میان بود، بلکه منافع جمعی 
در حفظ اعتبار شورای امنیت را نیز مدنظر داشتند و همین موضوع، حل مساله 

هسته ای را پیچیده می کرد.« 
عضو تیم مذاکره کننده، با اشــاره به حقوق هسته ای ایران، می گوید:» ایران 
هیچ وقت به چیزی فراتر از حقوق مســلم هســته ای خود اصرار نداشته است. 
ما همواره می خواستیم یک توان صنعتی هسته ای داشته باشیم و بتوانیم برق 
هسته ای تولید کنیم و از مزایای انرژی هسته ای بهره مند باشیم. اما متاسفانه 
کتور بوشهر و نگرانی های  رفتارهای تبعیض آمیز و محدودیت ها علیه تکمیل رآ
عینی که از عدم دسترسی کشور به سوخت هسته ای در کشور به وجود آمد، ایران 
را به این تصمیم رساند که روی سوخت هســته ای کار کند و این البته از حقوق 
مســلم ما در ان پی تی است. آمریکا از اعمال فشار به ایران از هیچ اقدامی حتی 

تهدید نظامی فروگذار نبود.« 
بعیدی نــژاد در این خصوص که مذاکرات چگونه به نتیجه رســید، می گوید:» 
مهم ترین عامل در اینکه چطور شد که بعد از یک دوره 12 ساله مذاکرات به یک 
جمع بندی مشخص رسید، ثبات قدم ایران از یکسو و بی اثر ماندن سیاست فشار و 
تهدید و تحریم بود و این که آن ها به این نتیجه قطعی رسیدند که حفظ شرایط قبل 
امکان پذیر نیست و باید به مصالحه ای با ایران تن بدهند که در آن حقوق هسته ای 
ایران تامین شــود.« وی در ادامه به خاطره ای اشــاره می کند:» یک روز جمعه 
بود که سفرای سه کشــور اروپایی به وزارت امور خارجه اعام کردند می خواهند 
پیشنهاد نهایی شان را ارائه کنند. ما به وزارت خارجه آمدیم. متنی نزدیک به 40 
صفحه بود که وقتی در اختیار ما قرار گرفت من و همکارم به ســرعت آن را ورق 
زدیم تا به بخش هسته ای و موضوع غنی سازی برسیم، چون بخش های دیگر 
خیلی برایمان در اولویت نبــود. بعد از مطالعه بخش مربوطــه دیدیم که در این 

پیشنهاد خواسته بودند ایران غنی ســازی را متوقف کند. ما همان جا گفتیم که 
با این موضع، مطمئن هســتیم این متن مورد پذیــرش مقامات عالی جمهوری 
اســامی ایران قرار نخواهد گرفت، ولی ما به هر حال متــن را برای عالی ترین 
مقامات کشورمان ارسال خواهیم کرد و جالب است که آن ها بعدا در خاطراتشان 
به این موضوع اشاره کردند که وقتی طرح را به ایرانی ها دادیم آنها به بخش های 
دیگر طرح توجهی نکردند و صرفا دنبال آن بودند که درباره غنی سازی در آن چه 
نوشته است.« حمید بعیدی نژاد در ادامه به متن توافق اشاره می کند و می گوید:» 
اعتقاد داریم متنی که مذاکره شده، تامین کننده خطوط اصلی نظام است و برای 
مباحث دیگر راه حل های متوازنی را ارایه می کند. اشاره به موضوع "روح " و "هدف" 
در برجام یک ترم و اصطاح حقوقی در این نوع متون است. معمولا در مقدمه و 

اهداف این متون، روح و هدف تفاهم تعریف می شود.«

واکنش ایران پس از رد تفاهم، چه خواهد بود؟
حمید بعیدی نژاد  تاکید می کند احتمال رد تفاهم در کنگره زیاد نیســت، اما بر 
این اعتقاد است که واکنش ایران به واکنش اعضای دیگر بستگی دارد:» اگر 
کنگره بخواهد وتوی رئیس جمهور را نقض کند باید دو سوم آرا را داشته باشد و 
با ترکیب سیاسی فعلی این احتمال ضعیف است.اما اگر این مساله اتفاق بیفتد 
باید ببینیم واکنش دیگر اعضای شــورای امنیت و 1+5 چه خواهد بود. دولت 
آمریکا نشان داده که به این تفاهم اعتقاد دارد و مدافع آن است اما اگر نتواند در 
داخل اجماع مورد نظر را به دست آورد باید دید چه راهکاری را پیش می گیرد.« 
وی به تحریم های هوایی ایران هم اشاره می کند و می گوید:» در همان توافق 
ژنو جایی را برای بحث درباره هواپیما باز گذاشتیم. آقای کری هم در گفت وگوها 
قول داد با کشــورش این مســأله را مطرح و حل کند و واقعا هم با پیگیری زیاد 

ایران مسأله حل شد.«

نامه ای از بابک زنجانی به نمایندگان نرسیده است
یک عضو هیأت رئیســه کمیســیون انرژی، نامه بابک زنجانی خطاب به نمایندگان و 

مردم را تکذیب کرد.
امیرعبــاس ســلطانی در گفت وگو با  ایســنا، بــا تکذیب خبر منتشــر شــده مبنی 
بــر نامه بابــک زنجانی بــه نمایندگان گفــت: چنین نامــه ای نبوده و نیســت.وی 
افزود: وقتی چنین نامه ای به دســت من نماینده نرســیده چگونــه می تواند وجود 
 داشــته باشــد بنده این موضوع را پیگیری کردم و متوجه شــدم که چنین نامه ای 

نبوده است.

تدوین منشور اخلاقی انتخابات در تهران
معاون سیاســی استانداری تهران از تدوین منشــور اخاقی انتخاباتی در تهران خبر داد.

سید شــهاب الدین چاوشی معاون سیاسی اســتانداری تهران با اشاره به انتخابات آتی 
مجلس شورای اسامی و خبرگان رهبری اظهار داشت: معاونت سیاسی استانداری 
تهران هم اکنون در حال تدوین منشور اخاقی انتخابات است.وی افزود: این منشور 

اخاقی دربرگیرنده تمامی فرمایشات و دیدگاه های رهبر معظم انقاب نسبت 
به رعایت اخاق در انتخابات است و همچنین دیدگاه های رئیس جمهور در 

رعایت اخاق انتخاباتی نامزدها و طرفداران آنها در نظر گرفته شده است.

دعا کنید توافق به هم بخورد!
علیرضــا زاکانی نماینــده مجلس با بیان 
اینکــه در حــوزه تحقیق و توســعه برای 
مــا مانــع تراشــی کرده و پاشــنه آشــیل 
درســت کردنــد گفــت: آقــای صالحی 
در مجلــس بــه مــا میگفــت برویــد دعا 
کنیــد کــه ایــن توافق بــه هــم بخورد. 

وی بــا انتقــاد از عدم بیان حــرف راســت در زمینه توافق بــه مردم از 
ســوی برخــی افراد اظهار داشــت: مــا در حــوزه برجام آســیب های 
گــر بــه آن توجــه نکنیم بــا رکــود علمی  جــدی خواهیــم خــورد که ا
مواجــه می شــویم. من هیچ  کــس را متهم بــه خیانت نمــی کنم ولی 
معتقدم زور تیم مذاکره کننده به آنها نرســیده اســت. متاســفانه برخی 
 صحبت هــای آقای صالحی علمی نیســت و ایشــان حرف نادرســت 

می زند.

حکم مهدی هاشمی اجرا می شود
دبیر کل حزب موتلفه اس المی در مورد 
علت عدم اجرای حکم مهدی هاشــمی 
گفت: احــکام قضایــی باید اجرا شــود 
و کســی نمــی تواند مانع اجــرای قطعی 
احکام شــود. محمدنبی حبیبی افزود: 
قوه قضائیــه تاکنون خــوب عمل کرده 

است. باید رفتارش دراجرای احکام طوری باشد که مردم را به اجرای 
عدالت امیدوار کند. وی همچنین با اشــاره به مذاکرات تصریح کرد: 
تعجیل در پذیــرش با تصویب برجام و ذوق زدگــی در خصوص برخی 
امتیازات کســب شــده معنا ندارد. ما باید وحدت ملی و انســجام خود 
را حفظ کنیم و در تصمیم ســازی در این امر حیاتــی اولًا تابع تصمیم 
نهادهای ذیربط و ثانیــاً تابع نظر مقام معظــم رهبری به عنوان فصل 

باشیم. الخطاب 

هزینه های انتخاباتی شفاف سازی می شود
قائم مقــام وزیر کشــور در امــور مجلس 
گفــت: لایحــه شــفاف ســازی هزینــه 
و  کردیــم  دولــت  تقدیــم  را  انتخاباتــی 
امیدواریم هــر چه زودتر بــه مجلس برود 
و تصویب شــود.وی در پاسخ به این سوال 
که آیا این لایحه قبــل از انتخاب دهمین 

دوره مجلس شورای تصویب می شــود، گفت: امیدواریم تا قبل از آن به 
تصویب برسد که این موضوع البته به تراکم کار در دولت و مجلس شورای 
اسامی بستگی دارد.امیری ادامه داد: فکر می کنیم این لایحه می تواند 
در جهت شفاف ســازی و ایجاد اعتماد و اطمینان بیشتر موثر باشد. این 
لایحه ای که تهیه و تقدیم دولت و مجلس شــده، تکلیفی برای نامزدها 
مشــخص می کند تا هزینه انتخاباتی را شــفاف کنند تــا بی اعتمادی در 

جامعه ایجاد نشود.

در خواست بسیج دانشجویی از فیروز آبادی
بســیج  دانشــجویی دانشــگاه های بزرگ 
تهران و دانشجویان دانشگاه افسری امام 
حســین )ع( در نامه ای خطــاب به رئیس 
ســتاد کل نیروهای مسلح خواســتار ارائه 
توان موشــکی ایران در قالب یک رزمایش 
شدند.بسیج  دانشــجویی هشت دانشگاه 

بزرگ تهران و دانشــجویان دانشگاه افســری امام حسین )علیه السام( 
در نامه ای خطاب به سرلشکر فیروزآبادی رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
خواستار ارائه بخشی از توان موشکی جمهوری اسامی ایران در قالب یک 
اقدام رزمایشــی به جهانیان شدند.رونوشــت این نامه برای امیر صالحی 
)فرمانده ارتش(، سرلشــکر جعفری )فرمانده ســپاه پاســداران( و سردار 

دهقان )وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح( نیز ارسال شده است.

احمدی نژاد در مجلس فعلی 80 حامی دارد
ترکان به سایت جماران می گوید آقای احمدی 
نژاد و دولت های نهم و دهم یک تفکر هستند 
و الان هــم حضور دارند. یــک عده در جامعه 
طرفدار این تفکر هستند و نگاهشان به دین، 
حکومت و جمهوری اســامی به این شکل 
است که متاسفانه ما در دولت نهم و دهم دیدیم. 

یک تفکر هم این است که این کشور را به صورت جمهوری نگاه می کند. به رای 
مردم اصالت می دهد به خواست مردم اهمیت می دهد و مردم را زینت حکومت 
نمی داند، بلکه ارکان حکومت می داند. این با آن متفاوت است. نمی توانیم بگوییم 
تفکر دولت های نهم و دهم مربوط به آقای احمدی نژاد و 2-3 نفر اطرافیانش 
بوده که بعضی هایشان زندان هستند و بعضی هایشان هم یک گوشه کنار دیگری 

مشغول به کار هستند. یک گروه حداقل 80 نفره از این تفکر در مجلس هستند.

پول مسافران ما ترکیه را می چرخاند 
احمد شوهانی در واکنش به اتفاق رخ داده 
مبنی برخورد نامناسب پلیس استانبول ترکیه 
با تعدادی از مســافران ایرانی، گفت: قطعا 
این اقدامــات پلیس ترکیه خــاف قوانین 
بین المللی بوده و قطعا باید با متخلفان این 
اتفــاق برخورد شــود.نماینده مــردم ایام، 

ایوان، شیروان و چرداول در مجلس شورای اسامی، ادامه داد: حفظ شأن 
گردشگران و مسافران برای کشور میزبان بسیار ضروری است و پرسنل این 
کشور نمی توانند به هر نحوی که می خواهند با افراد برخورد کنند.شوهانی 
افزود: در شرایط کنونی بخش عمده ای از درآمد کشور ترکیه از محل جذب 
گردشگر به ویژه گردشگران ایرانی است، حال نیروهای انتظامی این کشور 

با چه جرأتی با مسافران ما بد برخورد می کنند.

اگر شطرنجی ام کنید 
شکایت می کنم

امیرحســین مقصودلو، از جمله خواننده  هایی است 
که سال ها در داخل کشور بدون مجوز فعالیت کرده 
و اکنون در تاش است تا برای ادامه فعالیت هنری 
خود مجوزهــای لازم را اخذ کنــد.وی چندی پیش 
آهنگی را در خصوص انرژی هســته ای خواند که با 
کمک ارتش جمهوری اســامی ایران و شبکه نصر 
تی وی به یک کلیپ ویدئویی تبدیل شــد.مقصودلو 
که هوادارن وی، او را با نام »تتلو« می شناســند، در 
واکنش به گزارش »خارج از گود« اخبار 20:30 که 
شب گذشته مطالبی را درباره وی بیان کرد در صفحه 
شــخصی فیس بوکش نوشــت:  "آقا چرا شطرنجی 
میکنین مارو؟! مگه ما قاتل یا متجاوزیم!؟ میخوای 
نشــون ندی نشون نده این صد بار! چرا بی احترامی 
می کنید به آدم؟ اصاً مجوز نداشتنِ کارام چه ربطی 
بــه فوتبال یا صدا و ســیما داره! یه دفعــه دیگه اگه 
صدا و سیما منو شطرنجی نشــون بده از دستشون 

شکایت می کنم".

 احمدی نژاد 
در مجلس فعلی 80 حامی دارد

ترکان به ســایت جماران می گویــد: اینکه یک عده 
ای تصور کنند که یک شخصی به نام آقای احمدی 
نژاد بوده با 2-3 نفر دور و برش که همه این مصیبت 
ها به ســر کشور این آقا و آن 2-3 نفر آوردند، اشتباه 
اســت. آقای احمدی نژاد و دولت های نهم و دهم 
یک تفکر هستند و الان هم حضور دارند. یک عده در 
جامعه طرفدار این تفکر هستند و نگاهشان به دین، 
حکومت و جمهوری اسامی به این شکل است که 
متاسفانه ما در دولت نهم و دهم دیدیم. یک تفکر هم 
این است که این کشــور را به صورت جمهوری نگاه 
می کند. به رای مردم اصالت می دهد به خواســت 
مــردم اهمیت می دهــد و مردم را زینــت حکومت 
نمی داند، بلکه ارکان حکومت مــی داند. این با آن 
متفاوت است. نمی توانیم بگوییم تفکر دولت های 
نهم و دهم مربوط به آقــای احمدی نژاد و 2-3 نفر 
اطرافیانش بوده که بعضی هایشان زندان هستند و 
بعضی هایشان هم یک گوشه کنار دیگری مشغول 
به کار هستند. یک گروه حداقل 80 نفره از این تفکر 
در مجلس هســتند. یک گروهی از این جمعیت در 
قوای دیگر هســتند. یــک گروهی از ایــن جمعیت 
در نهادهــای دیگر هســتند. اینطوری نیســت که 
فقط آقای احمدی نژاد بوده و تمام شــده است. این 

جمعیت تفکرشان اینطوری است و اینها هستند.

 شرایط دیدار روحانی و 
اوباما فراهم نیست

منصور حقیقت پور با اشــاره احتمال دیدار روســای 
جمهوری ایران و آمریکا در حاشــیه اجاس سالیانه 
ســازمان ملل، گفت: تصور می کنم شــرایط برای 
دیــدار اوباما و روحانی فراهم نشــده اســت.نماینده 
مردم اردبیل در مجلس نهم شــورای اسامی تاکید 
کرد: ما با آمریکایی ها مسائل حل نشده ایم داریم و 
هنوز که هنوز اســت آنها روی این مســائل پافشاری 
دارند. تا زمانی که این مشــکات حل نشود، زمینه 
برای دیدار روســای جمهوری ایران و آمریکا فراهم 
نمی شــود.وی ادامه داد: امروز آمریکا در خصوص 
مذاکرات هسته ای نیز اقدامات نادرستی دارند. آنها 
می خواهند آمانو دبیــر کل آژانس بین المللی انرژی 
هسته ای را به کنگره دعوت کرده اند. این کار نشان 

می دهد که آمانو اهر آمریکا در این آژانس است.

خبرنامه
3 یکشنبه 11 مرداد ماه 1394

انتخاب نیوز گفته است: »مقایسه دیپلماسی عمومی احمدی نژاد و ظریف«
دیپماسی عمومی احمدی نژاد کم هزینه هم نبود. آنچه که او برای این هدف مصرف می کرد، خوراک لازم را برای پروژه ایران هراسی فراهم 

می نمود.

 پارس نیوز گفته است: »کنایه یک اصلاح طلب به وزارت اطلاعات«
به نظر می رســد بار دیگر رســانه های اصاح طلبان همانند دوران اصاحات در تاش برای تخریب جایگاه رفیع نهادهای انقابی در میان 

افکار عمومی هستند.

 ایسکانیوز گفته است: »تاکتیک رسانه ای احمدی نژادی ها برای بازگشت به صحنه«
انعکاس اخبار خاص دولتمردان سابق به این منظور است که نه تنها آن ها بعد گذشت دو سال و اندی در سکوت خبری نباشند، بلکه با شوک 

اخبار متناقض با منابع غیر موثق، درصدد این هستند تا باز هم موردتوجه کانون های خبری قرار بگیرند.

 روز نو گفته است: » احمدی نژادی ها نگران افشاگری های جدید جهانگیری«
به ســان دولت های هشــتم و نهم که تاش می شــد با حاشیه ســازی، مشــکات و نواقص دولت به چشــم نیاید این بار هم احمدی نژاد و 

احمدی نژادی ها با حاشیه سازی قصد دارند هم زنده بمانند و هم پرونده مفاسدشان به حاشیه برود.

 ایرنا گفته است: »بهار دیپلماسی ایرانی«
 شــرایط کنونــی نمایانگر گــذار کشــورهای اروپایــی از مرحلــه تردیــد و اراده جدی بــرای گســترش مناســبات در زمینه هــای گوناگون 

است.

عکس روزسایت نگار

سی و دومین اجاس 
مدیران و رؤسای 
آموزش و پرورش کشور 
صبح امروز یکشنبه با 
حضور اصغر فانی وزیر 
آموزش و پرورش در 
سالن همایش های برج 
میاد برگزار شد.


